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Naročnina za Jugoslavijo: 
celoletno 180 Din, za /ileta  
90 Din, za */. leta 45 Din, 
mesečno 15 Din; za ino
zemstvo: 210 Din. — Pla
ča in toži se v Ljubljani

TRGOVSKI LIST
Številka

Časopis za trgovino. industrlio

Uredništvo in upravnlStvi 
Je v Ljubljani v Gregorči
čevi ulici 23. — Rokopisov 
ne vračamo. — Račun pri 

post. nranilnlcl v Ljubljani 
št. 11553 -  TeL St. 25-62.
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Pomembno 
deianie

Že dve leti ima »Trgovski list« 
to neveselo dolžnost, da nepresta
no opozarja na težave, ki jih p re
življa naše lesno gospodarstvo. — 
Obenem ima tudi nehvaležno na
logo, da skoraj v vsaki številki 
apelira na uvidevnost odločujočih 
činiteljev, da že vendar enkrat 
nekaj resnega ukrenejo za naše 
lesno gospodarstvo in ga obvaru
jejo pred popolnim propadom. Zal 
pa so bili dosedaj ti apeli našega 
lista nrav tako brezuspešni, kakor 
so t i le  brezuspešne resolucije in 
zahteve naših najuglednejših les
nih organizacij in naših prvih les
nih podjetij. Vse te zahteve so 
ostale brez pozitivnega odmeva, 
kakor da bi bilo lesno gospodar
stvo ena naših najmanj pomemb
nih gospodarskih panog. V resni
ci pa sloni bogastvo Jugoslavije 
predvsem na lesu, nekatere po
krajine pa od lesa naravnost žive. 
Zastoj v lesni trgovini in v lesnem 
izvozu pomeni zato za te pokraji
ne zastoj vsega gospodarskega 
življenja in poostritev krize že do 
katastrofalne višine.

Očividno pa se naši odločujoči 
krogi tega velikanskega pomena 
lesnega gospodarstva za vse naše 
gospodarsko življenje ne zaveda
jo, ker drugače bi pač bilo nemo
goče, da bi ostale zahteve naših 
lesnih producentov, industrialcev 
in trgovcev neuslišane. Zato je 
pozdraviti naravnost kot pomemb
no dejanje, da bo letošnji ljubljan
ski velesejem posvečen našemu 
lesu. Je to že skoraj edina pot, da 
se ljudem nazorno pokaže, kaj po
meni naš les za vse naše gospo
darstvo, kako živi od njega naša 
izvozna pokrajina, kako daje les 
tisočem in tisočem dela doma, ka
ko so-'cele pokrajine kmetskega 
prebivalstva navezane na to svojo 
železno rezervo, kar je našim  do
brim  kmetovalcem gozdna posest 
vedno- bila.

A ne samo pomen, ki ga že da
nes ima in ki ga je v vsej zgodo
vini imel les za naše gospodarstvo 
bo pokazala jesenska velesejmska 
razstava, temveč tudi pomen, ki 
ga more naš les v našem gospo
darskem  življenju še doseči. Na
zorno bo pokazano, kako je mogo
če doma povečati potrošnjo blaga, 
vsak bo videl, katere predm ete bi 
lahko izdelovali doma, a jih še 
vedno uvažamo iz tujine in prese
nečen bo tudi m arsikateri obisko
valec velesejma, ko "bo videl, kaj 
vse se že danes p ri nas izdeluje 
in v kakšni brezhibni dovršenosti.

Letošnja velesejmska prireditev 
bo zato nad vse pomembno deja
nje ne le za Slovenijo, ki je na les
nem gospodarstvu zlasti interesi- 
rana, temveč za vso državo, ker 
bo novo opozorilo, kako moremo 
doseči svojemu gospodarstvu no
ve dohodke in s tem dvigniti vse 
blagostanje v državi.

Bolj ko vsi članki in vse resolu
cije bo govorila razstava »Za naš 
les« na velesejmu, da je naravnost 
neoprostljiv greh, če se našemu 
lesnemu gospodarstvu ne posveča 
zadostna pažnja. Propaganda naj
večjega stila bo letošnji velesejem 
za naš les in za to propagando za
služi velesejmska uprava ne le 
naj večje priznanje, temveč tudi 
največjo zahvalo. Kajti nihče se 
po tej razstavi ne bo mogel izgo
varjati, da ni dovolj poznal pome
na našega lesa za naše narodno 
gospodarstvo. Zato bo tudi po tej 
razstavi neupoštevanje zahtev na
ših lesnih gospodarjev moglo ve

ljati le kot dokaz slabe volje in 
kot dokaz absolutne nesposobno
sti. Po tej velikanski propagandi 
mora naš les priti do svojih p ra
vic!

Naš velesejem, ki vsako jesen 
preseneča slovensko in  tudi jugo
slovansko javnost z zaokroženimi 
razstavami, od katerih je vsaka 
posvečena zlasti eni panogi naše
ga gospodarskega in kulturnega 
življenja, bo z letošnjo razstavo 
prekosil vse dosedanje uspehe. V 
prijetno zadoščenje nam je, ko 
moremo to izredno vitaliteto ljub
ljanskega velesejma konstatirati

in ko moremo velesejmski upravi 
izreči z vsem priznanjem, da raste
jo vsako leto njeni uspehi. Ta vi- 
talite ta našega velesejma pa je 
tudi najbolj zgovoren dokaz, kako 
silno otročje je vse ono malomest
no govorjenje, da  se je naš vele
sejem preživel. Nasprotno, letos 
nas znova preseneča z aktualnost
jo, ki pomeni za pol Slovenije 
vsakdanji kruh, ki je pogoj, da 
sploh pridem o iz krize. Vsak naš 
slovenski človek bi zato letos tu
di moral videti jesensko lesno 
razstavo, ker bo potem spoznal 
eno glavnih bogastev Slovenije,

obenem pa tudi videl, kako se ne 
sme postopati, da ostane to boga
stvo neizkoriščeno. Če kdaj, po
tem je letos dolžnost slehernega 
Slovenca, da si velesejem ogleda.

Slovenski lesni gospodarji, pri- 
prosti kmečki posestniki ko naj
večji lesni industrialci pa s hva
ležnostjo konstatirajo to skrb vele- 
sejmske uprave za naš les ter 
upajo, da bo ta močna propagan
da imela svoj pozitiven učinek tu
di na odločujoče kroge. Geslo je
senskega velesejma »Za naš les!« 
mora postati tudi aksiom jugoslo
vanske gospodarske politike.

Zopet polom
na dunajskem
Zaradi neurejenega izvoz češpelj

leto za letom miliione
Zadnja leta se ponavlja vedno 

ista pesem: polom za polomom na 
dunajskem  trgu po krivdi naših 
izvoznikov. »Trgovski list« je p re
tekli teden že poročal o polomu 
takoj po prvih pošiljkah naših češ
pelj. Komaj smo pričeli, že smo 
sami krivi, ako je bila celo pri 
prvih vagonih očitna izguba.

O naših žalostnih izkušnjah 
prejšnjih let sem leto za letom na 
dolgo in široko pisaril v naših li
stih, med tem i tudi v »Trgovskem 
listu«, kar je sicer zbujalo veliko 
zanimanja, pomagalo pa ni nič. 
Navajal sem posamične slučaje, ko 
so naši ljudje izgubljali na stoti- 
soče, edino po svoji krivdi. Nič jim 
niso pomagali vsi zgledi tistih dni, 
nič vsi moji dopisi v naših listih, 
ostali so nepoboljšljivi grešniki. — 
V »Trgovskem listu« sem s števil
kami podprl trditev, da bi prišlo 
v državo več denarja, ako bi po
slali v Avstrijo 300 vagonov če
špelj manj.

Že pred kakim i 12 leti sem p ri
čel z Dunaja sistem atičen boj za 
pravilen izvoz našega sadja: za 
pravilno novodobho pakovanje po 
laških in m adjarskih zgledih, za 
enotno pakovanje, za pravilno od
pošiljanje iz domovine, za državno 
nadzorstvo, za regulacijo količine 
izvoza itd. Sodeloval sem pri »Pra
vilnikih« »Zavoda za pospeševanje 
zunanje trgovine« in laskam si, da 
sem tu imel dosti sreče, — edino 
pri regulaciji količine izvoza ni 
vidnega uspeha, — te r tu še ved
no nazadujemo.

Prejšnja leta je pričel izvoz če
špelj navadno po 20. avgustu. Po- 
četne cene so bile navadno okrog 
70 grošev. Potem se je cena držala 
okrog 45 do 40 grošev. Zadnja štiri 
leta pa je  navadno polom že v 
prvem tednu, in to edino iz raz
loga, ker naši izvozniki nad vse 
m ere polnijo dunajske trge. Na
vadno po nekaj sto vagonov več 
nego more Dunaj češpelj porabiti.

Letos je vlada določila 15. av
gust za začetek izvoza, a že 17. so 
prišli prvi vagoni na Dunaj. Le
tošnje češplje so dobro blago in 
b i morale biti cene zadovoljive. 
Prve cene so bile okrog 38 grošev. 
Ker znašajo vsi troški do 14 gro
šev, bi ostalo za izvoznika še ved
no okoli 25 grošev, kar bi bilo ra
di dobre letine dovolj dobra cena. 
Ali že drugi dan je prišlo do 25 
vagonov preveč blaga, vsak dan 
več, in to je bilo vzrok, da so cene 
rapidno padale. V 4 dneh je  došlo 
že 140 vagonov, a cene so padle 
k ar na 20 grošev in — še niže,

kajti Dunaj ne more porabili to
likega števila vagonov tega bla
ga. — Po petih dneh je bila ta 
kupčija z Dunajem, našim naj
boljšim odjemnikom, že na tleh. 
Težko bo to zopet popraviti.

In vendar bi se dalo to urediti, 
samo trebalo bi energičnih ukre
pov po nasvetih dunajskih naših 
izvedencev. Saj imamo tam tudi 
svojo trgovinsko zbornico in v njej 
dobrih svetovalcev, zakaj jih ne 
poslušajo tisti, k i imajo moč in 
dolžnost, da take škodljive prikaz
ni onemogočijo? — Energične ro
ko bo tu treba! Kakor kažejo do
bri vzgledi drugih držav, bi tudi 
za nas bili dobri uspehi mogoči.

»Izveštaji« dunajske zbornice z 
dne 22. avgusta nam dajejo žalost

no sliko te prve polomije z našimi 
češpljami, ki kažejo, da smo celo 
s prvimi vagoni dosegli le velike 
izgube, namesto lepega dobička.

Bati se je, da ne bo tudi za naše 
grozdje ista pesem. Tega blaga na 
Dunaju od nas še ni, ker je za p ra
vo izvozno grozdje še prezgodaj, 
a že nam ogrska konkurenca obe
ta slabe skušnje. Cene ogrskemu 
grozdju so strašno nizke. Dobro je 
le to, da je količina dovoljenega 
uvoza v Avstrijo jako majhna. Tudi 
tu bi bile izkušnje naše zbornice 
nh Dunaju jako dobro navodilo za 
naše izvoznike. Ali jih bo kdo p re
izkušal na lastni koži? Dvomim.

Je  pač obupno žalostno, če nas 
ne morejo izučiti niti najbolj težke 
izgube! —ag—

Trgovinska
z Grčiio

Minister dr. Vrbanii o  pogodbi
V soboto popoldne je bila v ] 

Beogradu podpisana trgovinska i n ' 
kompenzacijska pogodba z G rči-1 
jo. Po podpisu pogodbe je podal j 
trgovinski' m inister dr. Vrbanič 
daljšo izjavo, v kateri je podal 
glavne značilnosti nove pogodbe. 
Med drugim je dejal:

Nova pogodba z Grčijo stopi v 
veljavo dne 1. septembra, ko ugas
ne dosedanja začasna pogodba.

Nova pogodba ureja predvsem 
plačilni promet. Z ozirom na aktiv
nost naše trgovinske bilance nam 
je tudi sedaj priznala grška vlada 
svobodni odstotek v višini 35 od
stotkov p ri izplačilu jugoslovan
skega blaga, ki smo ga izvozili v 
Grčijo. Za svoj izvoz v Grčijo bo
mo torej dobili 35 odstotkov v 
svobodnih devizah, ostanek pa v 
kompenzacijskih bonih. Za neka
tere  naše izvozne predm ete pa 
nam dovoljuje Grčija še večji od
stotek. Tako za deske za zaboje 
60, za konopljo 60, za ječmen in 
oves 70, za koruzo 80 in za pšeni
co celo 90 odstotkov.

Glede kompenzacijskih bonov se
sedaj predvideva večja možnost 
njih uporabe. Boni se ne bodo 
uporabljali le za plačilo grškega 
blaga, ki ga uvozimo, temveč tudi 
za preskrbo naših ladij v grških 
pristaniščih in za stroške naših 
potnikov v Grčiji. Za izdatke tu
ristov se  bo moglo odslej potro
šiti bonov za 36 milijonov drahem , 
dočim je bila dosedaj ta vsota 
omejena na 12 milijonov.

Z novo pogodbo je med obema 
emisijskima bankama tudi ureje
na likvidacija naših starih terja
tev na blokiranem računu p ri gr
ški Narodni banki (ki jih je za 
okoli 40 milijonov din). Te terja t
ve ne bodo likvidirane na račun 
našega uvoza iz Grčije, temveč na 
drug način (s pomočjo internih 
dinarjev, tripartitn ih  kombinacij, 
grških konzularnih dohodkov itd.). 
Te terjatve torej ne bodo več p ri
tiskale na našo trgovino z Grčijo.

Poleg plačilnega prometa ureju
je nova trgovinska pogodba tudi 
zamenjavo blaga, v kolikor je ona 
predm et direktnih omejitev. To 
pot smo dobili večje kontingente 
za izvoz naše živine. Tako so nam 
priznani ti kontingenti: 700.000
glav drobnice na leto, 50.000 me
trskih stotov fižola, 3000 stotov na
soljene ribe itd.

Seveda smo morali tudi mi Gr
kom nekaj popustiti. Težava je 
bila pri tem, ker izvaža Grčija le 
malo število predmetov, ki bi jih 
mogli nabavljati. Uvažati more
mo le južno sadje, zlasti posušeno 
grozdje, kolofonijo, bombažno p re
divo in nekatera vina. Uvoz vseh 
teh predmetov moramo naravnost 
favorizirati, da moremo izvažati v 
Grčijo svoje agrarne in  gozdne 
proizvode.

V novi pogodbi smo zopet do
volili Grčiji nekatere carinske 
olajšave, ki so jih Grki uživali že 
preje, tako za suho grozdje, za su
he fige, olje in  preproge. Glede 
olajšav za uvoz korintskega grozd

ja, proti čemur je bilo tako mnogo 
protestov naših kmetovalcev, ker 
se je iz tega grozdja izdelovalo 
netrošarinsko žganje, je sedaj do
voljen samo uvoz korintskega 
grozdja, ki se uporablja za iz
delavo trošarinskega alkohola. Ta 
se izdeluje pri nas iz koruze, 
krom pirja in melase, ne pa iz sad
ja in grozdja, da so torej interesi 
vinogradarjev in sadjarjev popol
noma zavarovani.

Končno je treba še omeniti, da 
je naša monopolska uprava skle
nila v Grčiji nabavo 25.000 ton 
morske soli, da bo mogoče na ta 
način absorbirati velik del kom
penzacijskih bonov.

Svojo izjavo je zaključil trgovin
ski m inister s konstatacijo, da so 
z novo pogodbo uspešno varovani 
tako grški ko naši in teresi in v 
tem medsebojnem varovanju inte
resov je tudi največje jamstvo, da 
bo pogodba dobro delovala in p ri
pomogla k zboljšanju trgovinskih 
odnošajev med obema državama.

Bleiska
V ponedeljek se je začela na 

Bledu na zahtevo Zadružne gospo
darske banke v Ljubljani dražba 
vseh posestev Ivana in Marije 
Kende.

Pred pričetkom dražbe so hipo
tekarni upniki, zastopani po dr. 
Siku iz Zagreba predlagali ponov
no ocenitev premoženja Kende in 
zato odložitev dražbe, ker je se
danja dražba razpisana na podlagi 
cenitve, ki je bila izvršena pred 
2 leti. Od takrat pa se  je vrednost 
zemlje na Bledu povečala. To po
trjuje tudi izjava Zbornice za TOI, 
podpisana od sedanjega komisarja 
dr. Logarja. Iz potrdila občine 
Lesce izhaja, da se celo v njenem 
okolišu prodajajo parcele draže. 
Toda sodnik je odložitev dražbe 
odklonil.

Prav tako tudi predlog 50 d ru 
gih Kendovih upnikov. Nadalje sta 
bila odklonjena predloga obeh 
dolžnikov, ki sta predlagala prisil
no poravnavo in zato odložitev 
dražbe. Ista usoda je doletela p red
log dveh servitutnih upravičencev 
za priznanje njih pravic in zato 
odložitev dražbe. Tudi potrdilo 
blejske občine, da Kenda izpolnju
je pogoje kmečke zaščite in da se 
mora zato dražba odložiti, ni po
magalo, pa čeprav se je  temu pred
logu pridružil konkurzni upravitelj 
dr. Triller.

Ker so bili vsi predlogi zavrnje
ni, se je začela dražba za izklicno 
ceno 18,920.000 din, dočim je bilo 
vse posestvo ocenjeno 1. 1932. na 
več ko 30, 1. 1936. pa na več ko 
72 milijonov din.

Večina vseh objektov je bilo pro
danih za najnižji ponudek. Skoraj 
vse je kupila Zadružna gospodar
ska banka. Tako tudi jezero in  
grad. »Slovenec« čisto brez potrebe 
dostavlja, da sta s tem prišla je
zero in grad v slovenske roke, ker 
sta bila oba tudi preje v sloven
skih rokah. Tisti, ki je oboje kupil 
od Nemcev je bil bal Ivan Kenda, 
ki je  včeraj izgubil vse, k a r si je 
pridobil z dolgoletnim in napor
nim delom.

Vsa dražba je  trajala do pozno 
zvečer.

Blejska dražba je torej končana 
in po izkušnjah, ki smo jih doži
veli, moramo sklepati, da odkrito
srčen kom entar o  vsej tej dražbi 
ni mogoč.

Da pa zato ne bodo prenehali 
kom entarji v javnosti, je ne
dvomno.
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Volitve v zbornico za TPOI 
razpisane

M inister za trgovino ih indu
strijo dr. Mflan Vrbanič je podpi
sal odlok, da še razpišejo'volitve 
v Zliorriico za TOI v Ljubljani na 
dan 29. novembra.

t  Ferdo Babič
V najlepši moški dobi 44 let je 

nenadoma um rl v ljubljanski bol
nišnici Ferdo Babič, trgovski za
stopnik veletvrdke Ant. K risper 
Coloniale v Ljubljani.

Pokojnik je slovel kot eden naj
sposobnejših slovenskih trgovskih 
zastopnikov, ki se je ves posvetil 
svoji naporni službi in  zato tudi 
užival polno zaupanje svojih še
fov. Njegova sm rt je tem  bolj tra 
gična, k er je bil šele v razmahu 
svojega uspešnega delovanja.

Posebno težko pa je zadela nje
gova sin rt Društvo trgovskih pot
nikov in zastopnikov v Ljubljani. 
Z vsemi svojimi velikimi sposob
nostmi se je posvetil napredku 
svoje stanovske organizacije, da je 
bil Ferdo Babič skozi le ta  eden 
stebrov društva. Bil je  njegov pod
predsednik, član kuratorija  šifre r- 
jevega fonda in eden najbolj agil
nih odbornikov društva.

Pokojnik zapušča ženo in dvoje 
nepreskrbljenih otrok, katerim  iz
rekam o svoje najdskrenejše so
žalje.

Pokojnega Ferda Babiča pa bo
mo vsi ohranili v. svetlem spomi
nu kot dobrega stanovskega tova
riša itn kot moža velike delavnosti 
in velikih sposobnosti.
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Plenarna seia Centrale 
indu$trii$kihkorporacij

Seia te načeloma soglasno odobrila načrt Zveze 
industrijcev v Ljubljani o  minimalnih mezdah
V nedeljo je bila na Bledu v prodreti, zlasti-še ker so se tudi

Proslava 601etnice 
zaslužnega moža

Preteklo soboto zvečer so se se
stali v Mariboru številni predstav
n ik i slovenskega obrtništva in de
lavci na gospodarskem polju, da 
proslave bOletnico obrtnozadružne- 
ga nadzornika Ignacija Založnika. 
Malo dvorano Narodnega doma sta 
okusno ozaljšala v rtnar Jem ec in 
•tapetnik Jagodič. Zbralo se je iz
redno  veliko število prijateljev 
tega za razvoj naše ob rti n a  Šta
jerskem  tako zaslužnega moža. 
Proslavo sta p rired ila  skupaj 
Okrožni odbor obrtniških združenj 
in Slovensko obrtno društvo. Poleg 
obrtnikov so bili navzoČhi tudi 
mnogi trgovci, člani gospodarskega 
predstavništva in  drugi gospodar
stveniki. V im enu Okrožnega od
bora je čestital slavljencu pred
sednik Bureš te r mu izročil k ras
no diplomo. V im enu Slov. obrt
nega društva je zrekel častitke 
.predsednik Sojč, pridružili so se 
m;u nato predsednik Zveze obrt
nih društev Drav. ban. Rebek, 
za Obrtno društvo v Celju Hohnjoc, 
nadalje Volk iz Šoštanja, pred
sednik okrožnega odbora iz Ljub
ljane Iglič;, za Združenje trgovcev 
v M ariboru Sax, za Gospodarsko 
predstavništvo predsednik  ravna
telj Krcjči, predsednik celjskega 
okrožnega odbora Kukovec, Rozin 
da H rastnika in  Andrej Oset. 
Ginjen se je ob zaključku čestitk 
slavljenec zahvalil za tolike izraze 
siprpatij. Večer je  bil lepo prizna
nje neum ornem u (organizacijske
mu delu, ki ga opravlja g. Založ
n ik  s tolikim uspehom že mnogo 
let v Mariboru.

Bencin ali oglje?
Ves bencin uvažamo ža silno te

žak denar, čeprav je polovica naše 
banovine pokrita z gozdovi in tudi 
vsaj tretjina Vse države. Drhgod 
že vozijo avtomobili in  se v rte  mo
torji, ikUrjeiri z lesom in ogljem in 
gotovo b i oglje v tu j:h naprednih 
državah že davno zamenjalo ben
cin, če b i bil tam  les tako poceni 
kakor* je pri nas. Kako b i lahko z 
lesom in z njegovimi kem ičnim i 
predelavam i izpodrinili bencin in 
d ruga pogonska sredstva, nam  po
kaže ha velesejmu od 1. do 13. 
septem bra razstava »Za naš les«.

hotelu »Toplice« plenarna seja 
C entrale industrijskih korporacij: 
Udeležba na seji je bila nad vse 
odlično obiskana te r se je udele
žilo zlasti iz Slovenije zelo veliko 
naših vodilnih industrialcev. Tako 
so se med drugim i udeležili iz 
Slovenije seje; iz Maribora ind. 
Josip Hutter, iz Celja Avgust We. 
steri, iz Jesenic <fr. E rnest Rekar, 
gen. d irek tor Noot, dr. Maks Ober- 
snel, iz Tržiča LeOn Gaesncr in dr. 
Elbert, iz K ranja Franjo Sire, di
rektor Horwitz in  A rthur Heller, 
iz Ljubljane Avgust Praprotnik, 
gen. tajnik Zbornice za TOI Ivan 
Mohorič, Josip J. Kavčič, Anton 
Avsenek, inž. Remec, dr. Ciril 
Pavlin, ind. Truden, dr. Lileg, An
ton Rudež, Ivan Razboršek, lesni 
industrialec V alentin Mulej z Ble
da, tajnik Zveze industrijcev dr. 
Golia in drugi.

Sejo je otvoril in vodil predsed
nik V ladim ir Arko, kUje uvodoma 
podal pregledno sliko o sedanjem  
položaju v naši trgovinski in so
cialni politiki. Zlasti je opozoril 
na razvoj naše trgovinske politike 
v zvezi s plačilnim prometom z 
Nemčijo, ki se razvija na način, ki 
ni koristen naši domači proizvod
nji. V Nemčiji se naroča blago, ki 
se proizvaja doma te r se s tem 
pospešuje tuja proizvodnja, dočim 
ostajajo zaradi te politike naši 
ljudje brez posla.

Nato je podal gen. tajnik Cen
trale g. Djoka čurčin  sijajno iz
delani referat o gospodarskem sta
nju, minimalnih dnevnih mezdah, 
kolektivnih pogodbah, arbitraži, 
pomirjevalnem postopku ter o 
stavkah. (Njegov refera t bomo pri
občili v obširnem  izvlečku). ,

Njegovemu refera tu  je sledila 
obširna debata. G. Pero Blaskovič, 
tajniik zveze tvornic za cement je 
v svojem referatu  zlasti podal po
datke o delavskih gibanjih te r o 
njih organizaciji. Poudaril je veli
ko škodljivost, če vtplivajo čisto 
politična vprašanja na reševanje 
gospodarskih Vprašanj.

V imenu srbske industrije  je 
govoril tajnik beograjske industrijr 
ske zbornice dr. Stevo Popovič, ki 
je predlagal največjo previdnost 
p ri reševanju važnih socialnih 
vprašanj. Opozarjal je zlasti na 
različnost razm er v posameznih 
pokrajinah, kar je treba tudi p ri 
reševanju mezdnega vprašanja 
upoštevati.

Obširneje je govoril o

vprašanju m inim alnih delavskih 
mezd

tajnik Zveze industrijcev v Ljub
ljani dr. Adolf Golia. Uvodoma je 
najprej na kratko reagiral na 
izdelani refera t Djoke čurčina te r 
na izvajanja drugih govornikov, 
nato pa je pridal cel refera t o sta
lišču slbvcriske industrije do vpra
šanja m inim alnih mezd. Po dob
ljenih informacijah je m inister za 
soc. politiko sklenil, da na vsak 
način izda uredbo o m inim alnih 
mezdah. Brezplodno bi zato bilo to 
uredbo samo odklanjati, temveč 
potrebno je, da tudi industrija pri 
izdaji te uredbe sodeluje, kajti si
cer se bo izdala ta uredba brez 
rije in s tem verjetno tudi proti 
njej. Niso se pa slovenski indu- 
strljci zadovoljili le z besedami, 
temveč je Zveza industrijcev tudi 
že v podrobnosti izdelala načrt 
uredbe o m inimalnih mezdah, o 
pomirjevalnem postopku te r  o 
arbitraži.

Ta uredba naj b i slonela na teh 
načelih. Kar se tiče m inimalnih 
mezd je načelno stališče slovenske 
industrije, da  bi friorale Veljati do-j 
ločbe uredbe za vso državo enotno. 
Zveza pa se je  na raznih kdnferen 
eah In sejah prepričala, da s to 
svojo zahtevo 1 OOodstotnO n e  more

delavske organizacije 'izrekle za 
regionalno določitev minimalnih 
mezd. Zato je izdelan osnutek 
uredbe na kompromisu, da se do
ločijo le osnovne črto uredbe za 
vso državo ciiotno, da pa morejo 
bani po zaslišanju delodajalskih in 
delojeinalskih organizacij na pod
lagi teh osnovnih načel za posa
mezne banovine, oziroma za po
samezne stroke na področju bano
vine določiti minimalne mezde do 
15% izpod ali do 15% nad enot
nimi, za vso državo veljavnimi 
predpisi.

Glede pomirjevalnega pootopka 
je Zveza industrijcev mnenja, da 
bi morala veljati tako za deloda
jalce ko  delojemalce dolžnost, da 
se v vseh spornih vprašanjih naj
prej obrnejo na oblast zaradi po
sredovanja. Vsaka zapustitev dela 
bi morala b iti prepovedana, dokler 
ni končano pomirjevalno postopa
nje. Ce b i ostalo tud i ponovno 
sklicanje pom irjevalnega odbora 
brezuspešno, potem šele naj bi se 
proglasilo pom irjevalno postopa
nje kot končano in prepustilo bi 
se, da se sporna zadeva prosto 
naprej razvija.

Glede arbitraže pa je Zveza 
mnenja, da bi smela biti ta samo 
fakultativna, ne pa obvezna. Ve
ljala bi le, če je določena v po
sameznih kolektivnih pogodbah. 
V tem prim eru bi se ustanovila 
posebna razsodišča, v katera bi 
imenovala vsaka stranka svojega 
zastopnika, predsedoval pa bi d r
žavni funkcionar, ki bi ga dolo
čil ban.

Nato se je bavil tajnik dr. Golia
s sedanjimi delavskimi gibanji

ter zlasti z gibanjem v tekstilni 
stroki. Opisal je podrobno to giba
nje iter ojpozoril n a  nedopustne 
metode, ki se vedno bolje pojav
ljajo, zlasti na omejevanju osebne 
svobode te r prostega razpolaganja 
z lastnino. Zahteva, da napravi 
oblast red! V tem smislu je nato 
fudi konferenca odposlala poseb
ne' brzojavke na predsednika vla
de, na inšpektorat državne obram 
be-, notranjega m inistra, m inistra 
za trgovino in  industrijo te r na 
m inistra za socialno politiko.

0  načrtu  Zveze Industrijcev se 
je na podlagi refera ta  dr. Golie 
razvila živahna debata, v katero 
so m ed drugim  posegli gg. Josip 
Kavčič, Anton Avsenek, dr. Bcla- 
bašič iz Novega Sada, d r. Stevo 
Popovič in drugi.

Inž. Fedor Šlajmer je opozoril 
na težave, ki izvirajo iz klirinške
ga prom eta z Nemčijo te r  opisal, 
kako so zlasti težko prizadete ne
katere eksportne industrije, ki so 
preje mnogo izvažale v Nemčjo, 
a je sedaj ves njih izvoz nemogoč, 
da tvornice stoje, naši delavci pa 
so ostali brez posla.

Konferenca je nato t  načelu so
glasno sprejela osnutek uredbe, 
kakor ga je izdelala ljubljanska 
Zveza industrijcev te r izvolila po
seben redakcijski odbor, k i naj 
izvede končno redakcijo besedila, 
nakar bo predsedstvo Centrale in
dustrijskih korporacij predložilo 
načrt uredbe na pristojna mesta.

Dr. Cvetko Gregorič, tajnik Cen
trale industrijskih korporacij je 
nato poročal o fiskalni obremeni
tvi industrije te r zlasti podčrtal 
razne sam oupravne dajatve. V 
zvezi z njegovim referatom , ki je 
bil prav tako ko drugi referati 
sprejet z velikim odobravanjem, 
je opozoril dr. Golia na pravkar 
objavljeno uredbo o davčnih, ca
rinskih in drugih olajšavah, ki jih 
je deležna državna železarna Ze
nica za ves m aterial, ki ga uvozi 
iz ‘tujirie ža zgraditev tvorniških 
poslopij in razširjenje proizvodnje. 
Ce bi delala Ženica saiho‘za drža

vo, bi L il  ta privilegij še razum
ljiv, toda Zenico se vedno bolj po
gosto srečuje na trgu kot- konku- 
rentinjo domačim zasebnim pod
jetjem in zato je nedopustno, da 
se ji dovoli tak  izjemen položaj. 
Isti privilegiji, ko Zenici, bi se 
morali dovoliti tudi drugi indu
striji.

V zvezi s fiskalno obremenitvijo 
industrije pa je opozoril dr. Golia 
tudi na nujno potrebo reorganiza
cije državnega sveta ter se p ri tem 
skliceval na izvajanja dr. Pavlo
viča v »Jugo. Ll0ydu«. Pripomnil 
je, da bi mogel iz svoje prakse, 
oziroma iz izkušenj članov Zveze 
članke dr. Pavloviča zelo obširno 
dopolniti.

Sledili je  referat gen. tajnika 
Gjpkc Čurčina o zaščiti domače 
delavnosti pri državnih in samo
upravnih dobavah. Tudi o tem  nje
govem aktualnem  referatu bomo 
poročali še obširneje.

P ri slučajnostih je iflž. Remec 
opisal težavni položaj eksportnih 
industrij, zlasti industrije upog
njenega pohištva. Ta industrija 
dela pretežno za tujino, izvoz v tu 
jino pa je danes skoraj nemogoč. 
S pričujočimi argum enti je doka
zal, da more ta industrija izvažati 
v tujino le, če se ji priznajo 
izvozne premije. Njegovim izvaja
njem se je v celoti pridružil tajnik 
dr. Golia, ki je zlasti zahteval, da 
se že enkrat odpravijo »uvozne 
kazni«, ki se nalagajo industriji 
s tem, da Narodna banka ne iz
plačuje izvoznikom prave vredno
sti njih izvoznih faktur, temveč 
določa tečaj teh faktur popolnoma 
samovoljno.

Končno je bilo sklenjeno, da naj 
bodo sestanki tajnikov všeli indu
strijskih organizacij bolj pogosti, 
in sicer redno najmanj vsaj vsake 
tr i mesece.

P redsednik Vladim ir Arko je 
v velikem rezimeju podal ves po
tek konference ter naglasil, da so 
bili vsi sklepi sklenjeni soglasno 
te r nato zaključil konferenco.

Splošen vtis blejske konference 
je bil, da je pomenila pozitiven 
uspeh in zato je bila tudi splošna 
želja, da bi bile podobne konfe
rence bolj pogosto.

PalfličDt vesli

Davčna potfdila pri izdaji 
potniK listov

Banska uprava Dravske banovi
ne v Ljubljani je z odlokom z dne 
14. avgusta 1936, štev. II 13.977/1 
na predlog Zbornice za TOI v Ljub
ljani, ponovno odredila, da se 
davčna potrdila p r i izdaji potnih 
listov samo vpogledajo, zapiše 
njih predložitev v spis te r na to 
vrnejo strankam .

Esperanto je last vsakogar 
in vseh!

Tako se im enuje lična knjižica, 
k i jo je napisal književnik in  ured
nik »Verda tfevuo« za Jugoslavijo 
g. Damjan Vahen in ki je izšla v 
založbi Kluba esperantistov v 
Ljubljani. Knjižica je tudi popol
noma dosegla svoj namen. Vzbu
dila je zanimanje za esperanto 
med najširšim i sloji slovenskega 
naroda. Na 32 straneh razpravlja 
pisec o pomenu, o vzgojni in  idej
ni vrednosti esperanta, o  proble
mu »Narodnost — mednarodnost«, 
piše o potrebi uvedbe esperanta v 
šole, razpravlja o pomenu espe
ranta v m ednarodni trgovini, obrti 
in industriji itd.

Knjižica velja din 3-— in se do
bi v knjigarnah, pri Mizeritu Dezi 
deriju , Ljubljana, Dvorakova 8, in 
pri avtorju, Ljubljana, Resljeva 29.

Izšla je  naredbri, s  katero se  
oprošča železarna v  Zenici vseh  
državnih dajatev  za blago, ki ga  
uvozi iz  tu jin e za zgradbo novih  
tvorniških  naprav.

M ad jarsk i re g e n t H o rth y  se je
se s ta l v  b ližin i B e rc h te sg ad e n a  s 
H itle r jem  te r  im el z n jim  d a ljš i 
razgovor. Pogovoru n i n ih č e  d ru g  
prisostvoval. L isti p o roča jo  n a d a 
lje , d a  se bo H o rth y  se s ta l tu d i s 
p redsedn ikom  av s trijsk e  repub like  
M iklasom  te r  z i ta lija n sk im  le ta l
sk im  m a rša lo m  B albom . N ekateri- 
celo poroča jo ; d a  se bo' SčštaT v n e - ‘ 
kem  m a n jše m  ita lija n sk e m  m estu  
tu d i z M usso lin ijem . A vstrijsk i in  
m a d ja rsk i lis ti p iše jo , d a t i  s e s ta n 
ki n im a jo  n o b en eg a  p o litičn eg a  
ozad ja , tem več d a  so le  s lu ča jn i. 
S eveda n a  to  z a tr je v a n je  n ih če  n ič 
n e  d a . V idi se, d a  se v E vropi z 
vnem o p r ip ra v lja  i ta lija n sk o -n e m - 
sk o -a v s trijsk o -m a d ja rsk i blok, ki 
se n a j uveljav i v z u n a n ji po litik i z 
en o tn o  politiko .

Po n ek ih  v es teh  im a  t a  blok t a  
cilj, d a  se začne en e rg ičn a  ak c ija  
p ro ti sov je tsk i v lad i in  bo ljšev istič
n i p ro p ag a n d i. P o  d ru g ih  ves teh  
p a  se n a m e ra v a  vreči H itle r , k a te 
rem u  bi1 p r ip a d la  v tem  bloku n a  
vsak  .n ač in  v o d iln a  vloga, z vso 
silo n a  P odonav je .

U s ta n a v lja n ju  n e m šk o -ita l ija n -  
skega b loka posvečajo  ta k o  v P a 
rizu  ko v L ondonu vso pozornost. 
F ran co sk i z u n a n ji  m in is te r  Delbos 
je  bil vse te  d n i v s ta ln e m  k o n 
ta k tu  z ang lešk im  z u n a n jim  m i
n is tro m  E denom , ki z a rad i H o rt r u 
jevega p o to v a n ja  tu d i n i odšel n a  
svoj o b iča jn i te d en sk i odm or.

I ta l i ja  je  p r is ta la  n a  fran co sk i 
p red log  o n e v tra ln o s ti vseh  sil v 
šp a n sk ih 1 dogodkih . T oda  p r is ta la  
je  le pod  n a s led n jim i pogoji: d a  se 
p repove v sak  izvoz o ro ž ja  v Š p a
n ijo , d a  v e lja  to  tu d i za  vse d o b a
ve, ki so že dogovorjene in  d a  si 
vse d ržave m edsebo jno  sporoča jo  o 
svo jih  u k rep ih  z a rad i šp a n sk ih  do 
godkov. D ržave, k i so p r is ta le  n a  
n e v tra ln o s t, tu d i n e  sm ejo  dopu 
s t i t i  n o b en ih  n a b ira ln ih  akc ij za 
k a te ro  od šp a n sk ih  s tra n k .

T u d i Ju g o slav ija  je  p r is ta la  n a  
f ra n co sk i p red log  in  p rep o v ed ala  
v sak  izvoz o ro ž ja  in  v o jn eg a  m a te 
r ia la  v Š p an ijo . Ne sm e p a  n a s ta t i  
z a ra d i n e v tra ln o s ti  n oben  p rece- 
d en s  in  še n a p re j m o ra  v e lja ti n a 
čelo, d a  m ore  le g itim n a  v la d a  n a  
svojo zah tev o  dob iti pom oč od 
d ru g e  v lade v p r im e ru  k ak šn eg a  
upo ra .

Španski m inistrski predsednik  
Giral je  Izjavil n o v in a rjem , da 
p r ih a ja jo  s f ro n te  ta k o  zadovoljive 
vesti, d a  bodo v 15 dneh n ajk asne
je p a  v 20 dneh nastop ili odločilni 
dogodki. K lju b  te m u  p a  je  tre b a  
r a č u n a ti  s  tem , d a  bo t r a j a la  d r 
ž a v lja n sk a  v o jn a  ali p a  vsaj če tn i-  
šk a  v o jn a  še pol leta .

Španska vlada javlja  o svojih  
ponovnih zm agah nad uporniški
m i četam i. T ak o  so po te h  v es teh  
zm ag a le  v lad n e  če te  p r i  G v ad a lu p u  
te r  s te m  pretrgale zvezo m ed se 
verno in  južno uporniško vojsko. 
V ladne Čete so n a d a lje  zm agale 
p re d  Iru n o m , k je r  so odločili boj 
ru d a r j i  iz O vieda, ki so p riš li v la d 
n im  če tam  n a  pom oč. R u d a rji da 
so se borili z iz redno  h ra b ro s tjo . 
T ud i p r i S om osferri so dosegle 
v lad n e  če te  zm ago te r  n ap red o v a le  
tu d i n a  a ra g o n sk i f ro n ti . K ončno  
ja v lja  v la d a , d a  so v la d n e  če te 
zavzele ob a t la n ts k i obali m esto  
G l j on.

U godne vesti o svojih  vojaških  
operacijah p a  p o ro ča jo  tu d i u p o r
n ik i. T ako  poroča g en e ra l de L ano , 
d a  so b ile  če te  m a d rid sk e  v lade 
p re d  Cordobo p o ražen e  in  d a  so se 
m o ra le  v nag lic i u m a k n iti.  Veliko 
v o jn e g a  m a te r ia la  je  p ad lo  v  p len  
upo rn ikov . U porn ik i trd e  n a d a lje , 
d a  je  b ila  tu d i v la d n a  vo jska n a  
G v ad a ra m i p o ražen a . U p o rn ik i d a  
so n a d a lje  zased li m esto  D urango  
te r  s  te m  p re trg a l i  zvezo rdeče  
vojske m ed  B ilbaom  in  S an  S eba
s tjan o m . K ončno  p o ro ča jo  u p o rn i
k i, d a  se je  p o sad k a  v M alag i v lad i 
u p r la  in  d a  so p rešli n a  n j ih  s t r a n  
tu d i n e k a te r i  oddelk i po lic ije .

Nem ški poslanik  v Madridu je 
protestiral pri španski vladi z a rad i 
p ro tin e m šk e  p ro p ag a n d e  p o  šp a n 
skem  ra d iju . E n a k  p ro te s t je  podal 
tu d i nem šk i p o s la n ik  v M oskvi p r i 
sov je tsk i v ladi.

Na Poljskem  se v  zadjem  času  
opaža gibanje, d a  se p re n e h a  z 
germ an o filsk o  po litiko  P o ljske . To 
g ib a n je  z la s ti š ir ijo  š tev iln i P o lja 
ki, k i so ob iska li o lim pijske ig re  v 
B e rlin u  in  k i so se  v rn ili domoV 
ra z o č a ra n i n a d  po ljsk o -n em šk im  
p r ija te ljs tv o m . V zvezi s te m  se 
tu d i vedno  bolj n a g la ša  p o treb a , 
d a  se zboljšajo odnošajl s češk oslo
vaško.

A kcija, k i jo  je začela ameriška 
država Urugvaj, d a  b i am eriške 
d ržave posredovale  m ed  m ad rid sk o  
v lado in  u p o rn ik i, še  je  po n esre
č ila , k e r so Z d ru žen e  d ržave  Sev. 
A m erike iz jav ile , d a  b i b ilo  to  v 
n a s p ro tju  z n j ih  s ta liščem  popo l
n e g a  n e v m e ša v a n ja  v  evropske 
dogodke. P o  te j Izjavi so tu d i d ru 
ge am erišk e  države o p u stile  na
m ero  p o sred o v an ja .
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Sanacija Mestne hranilnice 
v Mariboru

Maribor dobi 18 milijonov poso
jila, da vrne dolg hranilnici
Mestna hranilnica v Mariboru 

je  bila v povojnih letih eden naj
važnejših denarnih zavodov v se
vernem  delu Slovenije. Denarna 
kriza je zadela tudi njo ter ji vze
la likvidnost. Za m ariborsko go
spodarsko življenje je bil to hud 
udarec, ki ga čuti vedno bolj. Za
to je vsa m ariborska javnost z 
velikim  zadoščenjem pozdravila 
vest, da bo dobila m estna občina 
p ri Državni hipotekarni banki v 
Beogradu posojilo v znesku 18 mi
lijonov din, s  katerim  bo odplača
la del svojega dolga pri Mestni 
hranilnici. Te dni še je mudil v 
Beogradu mestni župan dr. Juvan 
te r predsednik ravnateljstva Mest
ne hranilnice g. Hrastelj. Oba sta 
dobila na odločujočih mestih za
gotovilo, da bo posojilo realizira
no, čim bodo izpolnjene nekatere 
formalnosti. Med te spada v prvi 
vrsti pregled gospodarstva m ari
borske mestne občine, ki ga bo iz
vršil poseben izvedenec banke. 
Da bo ta pregled pozitivno izpa
del, je gotovo, saj je m ariborska 
občina znana po svojem dobrem 
gospodarstvu te r spada Maribor 
med najmanj zadolžena m esta v 
državi. Tako bi bilo potem mogo
če, da bo posojilo že septem bra 
odobreno in realizirano. Za Mest
no hranilnico sicer vsota 18 m ili
jonov ne pomeni iako mnogo, ne
dvomno pa bo pomagala, da si 
pridobi zavod zopet zaupanje vla
gateljev. To je glavna haloga se
danje uprave, ki je pokazala v tej 
sm eri veliko agilnost te r  se trudi, 
da bi pridobila zavodu tudi ono 
gospodarsko močno ldientelo, ki 
se je dosedaj Mestne hranilnice 
nekam  izogibala. Danes je pač že 
tako, da morajo tudi denarni za
vodi Voditi močno in spretno pro
pagando, da si zagotove zadosten 
krog interesentov. Poglavje pro
pagande pa je bilo doslej najslab
ša točka Mestne hranilnice, kar se 
je  v slabih letih bridko maščeva
lo. Videli smo namreč, da so si 
ravno s prim erno propagando in 
z dobrimi družabnimi zvezami 
preje prim erom a šibki denarni 
zavodi med krizo krepko poma
gali na noge.

«

V Grčiji sp je  začel velik  beg ka
p i ta la  lz dežele. V rhovn i gospodar
sk i sv e t je  za to  sk len il, d a  se n a d  
vse om eje  Vsa p o to v a n ja  v tu jin o  
in  d a  se u stan o v i poseben  k o n tro l
n i odbor za  devize. Izd a n e  so n a 
d a l je  še neke d ru g e  o s tre  odredbe, 
d a  se  p rep reč i beg k a p ita la .

F ran co sk i f in a n č n i m in is te r  Au- 
r io l je  n apovedal za  je sen  akc ijo  
f ra n c o sk e  v lade, d a  se izvede s ta 
b iliz a c ija  v a lu t. S am o n a  t a  n ač in  
bo  zo p e t m ogoče obnov iti svetovno 
trg o v in o  v n e k d a n je m  obsegu.

Zaradi zn atnega tujskega pro
m eta  v A vstriji je  n a s ta lo  veliko 
p o v p raše v an je  po  š ilin g ih  v  tu jin i,  
k a r  je  im elo za posledico, da je  
n a s ta l  z n a te n  disagio  za  tu j  d e n a r  
n a  D u n a ju . T ako  n o tira jo  čsl. k ro 
n e  20 m esto  21,80, d in a r j i  so za 
2 do 3 odsto tke  n iž ji od o fic ia lne - 
g a  te č a ja , ro m u n sk i le ji z a  5 do 
6 odsto tkov , p o ljsk i p a  z a  10%. 
L ire  se p la ču je jo  ra z e n  p o tn išk ih  
l i r  za  25 odstokov niže, m a rk a  p a  
celo za  40%. S am o m a d ja rsk i b a n 
kovci so z a ra d i več jega p o tn išk eg a  
p ro m e ta  n a  M ad ja rsk o  nekoliko 
v išji k a k o r p a  je  n j ih  u ra d n i te č a j.

Prava oglarska kopa Ljub
ljane

T a  je  m ogoča ed in o  n a  v e le se j
m u  in  ,rea s i  bom o od  1. d o  13. s e p 
te m b ra  la h k o  n a  velesejmislcl raz 
s ta v i » Z a  n aš  les«  n a ta n k o  o g le 
d a l i  ta k o  kopo  in  lu d i opazovali, 
k a k o  č rn i o g la r j i  k u h a jo  o g lje  in  
tu d i po len to . D a  bodo  p a  o b isk o 
valc i v e lese jm a  sp o zn a li in  s e  n a 
u č ili, k a k o  o g lje  n a s ta n e , za to  b o  
p o le g  k o p e  tu d i e n a k a  k o p a  v p r e 
rezu .

r=fc,

I
Trgovec izpolni
dolžnost, te na
ma prvič eh po-
maga

terpentinovo milo2 > e l i i t a i i
za namakanje perila pa

(R, €2 d  €> & i  p e r i c

letju 1935 z ornim v letošnjem. — 
Skupno so se davčni dohodki po
večali za 525 milij. Kč, in sicer 
so se povečali dohodki od nepo
srednih davkov za 298, prometne- 
g a , in  luksuznega davka, za 133, 
carin za 40, trošarin  za 11, taks 

’ jza 42 in monopolov z 1 milij. Kč. 
Davčni dohodki Češkoslovaške so 
se torej povečali v letošnjem I. 
polletju za več ko pol milijarde, 
kar je tem bolj razveseljivo, ker 
so buli davčni dobodki v 1. pol
letju  1934 še znatno nižji, da je 
znašal prim anjkljaj celih 330 mi- 
lijinov Kč.

Povečani davčni dohodki 
na češkoslovaškem

Ze v juniju so bili davčni do
hodki Češkoslovaške znatno višji

ko v juniju 1935. Tako se je donos 
vseh davkov povečal v juniju 1936 
za 45 milijonov Kč. Še ugodnejši
pa je razvoj čsl. financ, če prim er- v it  t» v I  xt
jajo davčne donose v prvem pol- «  J d  D  L J A N

Uvajali pa bodo z izdatno reklamo

Dolničar & Richter
A

Naše terjatve
v itaiiio

Kakor poroča »Jugoslovenski 
L’loyd«, naš odgovor na italijansko 
noto o obnovi trgovinskih odnoša- 
jev še vedno ni bil izročen. Naši 
strokovnjaki mislijo zlasti na to, 
kako bi zagotovili naš izvoz v Ita
lijo, manj pa tudi na naše zamrzle 
terjatve. Če bi se morale te likvi
dirati z našim izvozom v Italijo, 
bi te silno tlačile naš izvoz, ki je 
itak že dovolj pritisnjen od no
vega italijanskega uvoznega reži
ma, ki dopušča samo uvoz na 
podlagi lOGodstotnih kompenzacij. 
Zaradi tega je nastalo mnenje, da 
bi se moralo vprašanje naših za- 
mrzlih terjatev, ki znašajo okoli 
250 milijonov din, ločeno razprav
ljati od vprašanja našega izvoza. 
Naš saldo bi bilo treba Likvidirati 
z drugimi sredstvi, kakor se je 
n. pr. to zgodilo v novi pogodbi z 
Grčijo, ko se bodo naše terjatve 
kom penzirale tud i z izdatki tu ri
stov in drugimi podobnimi sred
stvi.

V prašanje likvidacije naših te r
jatev t  državnim i dobavami je tu- 
da zelo komplicirano, ker se drž. 
dobave nabavljajo večinoma na

kredit s krajšim  ali daljšim ro-1 nimati, ker se morejo za to blago
kom. Rešiti je torej treba tudi 
vprašanje finansiranja državnih 
nabav. Najbolje bi hik>, če bi se 
za likvidacijo naših terjatev zani
mala predvsem  naša Narodna 
banka, ki ima itak že danes v svo
jih blagajnah za približno 30 mili
jonov din italijanskih klirinških 
nakaznic.

Glavno naše prizadevanje je, 
piše dalje »J. L.«, da se zagotovi 
izvoz naših proizvodov v Italijo. 
P reje je šlo okoli 60 odstotkov 
vsega našega gradbenega lesa v 
Italijo. Nihče ne m isli na to, da 
bi se mogel v kratkem  času dose
či prav tako velik izvoz, vendar 
pa bi se mogel doseči vsaj določen 
kontingent za naš les. Italija ima 
sistem uvoznih dovoljenj in zato 
mislijo naši odločujoči krogi, da 
bi se moralo doseči neko jamstvo, 
da se bo mogel naš les izvažati v 
Italijo. Isto velja tudi za izvoz na
še živine. Da bi dobili uvozna do
voljenja za druge paše izvozne 
predm ete (kakor na prim er za 
pšenico in  rude) nas ne more za-

z lahkoto dobiti devize iz tujine. 
Isto velja tudi za našo perutnino.

Vprašanje je sedaj, če je priča
kovati, da bo modus vivendi skle
njen že 1. septem bra 1936. To je 
treba na vsak način zanikati. Naš 
odgovor še ni poslan, ko ga p re j
me Italija, bo ta mogla še nanj od
govoriti s svojimi pripom bam i, da 
se bo že s tem stvar zelo zavlekla. 
Treba bo še mnogo časa, da bo 
vse to  vprašanje urejeno.

Nemogoč italijanski pred
log

Sedaj se je šele izvedelo, da Ita
lija ni predlagala ureditve zuna
nje trgovine med Jugoslavijo in 
Italijo na bazi lOOodstotnih kom
penzacij, temveč na podlagi 150 
odstotnih kompenzacij v njeno ko
rist. Po tem neverjetnem  predlo
gu naj bi znašal v 3. tromesečju 
ves naš izvoz gradbenega lesa 3 
milijone lir. Da je ta predlog či
sto nesprejemljiv, je evidentno. 
Kljub tem u pa se bojimo, da bodo 
v Beogradu le o njem razpravljali-.

Dohodki državnih
Sloveniia in slovenščina

Obiščite velesejem!

Po časopisnih poročilih so znaša
li dohodki državnih želeanic v p re
teklem proračunskem letu v Slo
veniji 21% celotnih dohodkov v 
državi in so bili tako na kilometer 
proge, kot na enega uradnika p re
računano daleč najvišji izmed vseh 
direkcij. Gledano s stališča želez
niškega gospodarstva, je to kaj 
razveseljiv pojav in gotovo tudi 
pri nas ne b i nihče imel riikakih 
pomislekov proti tem rezultatom, 
če ne bi bilo nekaterih  dejstev, 
ki ravno z ozirom na te rezultate 
dajo misliti.

ZaL nimam pri roki podatkov, 
koliko km  prog se je doslej zgra
dilo na področju raznih naših že
lezniških direkcij, zato pa vsi tem 
bolj dobro vemo, kaj se je napra
vilo v Sloveniji- podaljšanje pro
ge na Vrhniki' od starega d o  no
vega kolodvora, most na Zidanem 
-mostu, zveza Rogaške Slatine z za
gorsko progo in Ormoža z Mursko 
'StfBoto. Govoriti tu o kilom etrih 
j e  kar malo nerodno. Nič drugače 
ne bo niti potem, ko b-o dograjena 
proga Št. Janž Sevnica. P ri 21% 
celotnih dohodkov! V času števil
nih afer!

P ri 21% celotnih dohodkov mo
leduje Slovenija že ves čas od p re 
vrata za zvezo z morjem in do da
nes si še nismo priborili te  zveze, 
ki je v kilom etrih tako brepo- 
membna, pa tako neznansko važna 
z neštetih vidikov: gospodarskega, 
političnega, vojaškega, tujsko-pro- 
metnega itd. Če so b ile ovire za 
izvedbo tega projekta finančne na
rave, tedaj je treba tudi danes 
ponovrkj ugotoviti, da so obstojali

in še obstoje konkretni načrti za 
financiranje proge. G. Lušin je po
leg. drugih januarja 1931 v izčrp
nem predavanju pokazal, kako bi 
bilo mogoče realizirati to zvezo, 
toda vsi predlogi so bili doslej 
bob ob steno.

Pravijo, da je Slovenija vzhodna 
pokrajina za naš tujski promet. To 
mi že davno dobro vemo, zato pa 
k a r ne moremo razumeti, zakaj so 
bili motorni vozovi uvedeni na 
progah, kjer o tujskem prom etu 
vedo -komaj iz časopisov. Kdor je 
kdaj potoval po Švici ali zapadni 
Avstriji, ve, kako priljubljeno pre
vozno sredstvo so ti vozovi. To so 
izrazito tujsko-prometni k ra ji, pa 
b i človek pričakoval, da bo Slo
venija deležna vsaj poskusa s ta
kimi vozovi, če že ne njihove stal
ne uvedbe. Interesantna bi bila 
statistika frekvence teh voz s prog, 
k jer obratujejo iri rentabiliteta, še 
bolj zanimiva pa prim erjava teh 
podatkov z onimi, ki bi jih dobili 
p ri obratovanju motornih voz na 
slovenskih progah, n. pr. na progi 
L jubljana—Kranjska gora in  Bo
hinjska Bistrica, kamor se sedaj 
I cijaziš do obupa dolgo.

Pri 21% dohodkov bi pa lahko 
zahtevali še nekaj, namreč, da se 
slovenščina malo bolj respektira, 
če že ne kot državni jezik, ki mu 
je po ustavi zajamčena enakoprav
nost, pa vsaj kot jezik za dne po
krajine, ki daje tolikšne dohodke, 
torej iz čisto trgovsko-političnih 
razlogov. Pri državnem podjetju, 
kakršne so železnice, se nikakor 
ne bi smelo dogajati, da se naš 

'jezik v  tako obffni mehi ignorira.

Ni prav nikakega razloga, da bi 
ne mogle b iti avize o dospelem 
blagu tiskane v slovenščini, ali pa 
povzetnice, obvestila o odklonitvi 
blagovnih pošiljk in še cela vrsta 
drugih. Tudi »mesnih kontrol« v 
slovenščini ne poznamo in je po
vsem neodpustljivo, da so oni lo- 
kalni faktorji, k i so take napise 
pustili pri nas napraviti, bili bolj 
papeški od papeža.

Z dejstvom, da moramo v naši 
državi računati tudi za bodočnost 
z dvem a pisavama, se je že davno 
sprijaznil vsak trezen človek. To 
tudi ni ni&aka nesreča in me prav 
nič ne moti, če naletim  v Srbiji 
na samo cirilico — vsakemu svoje! 
Ko pa je bilo osvojeno načelo, da 
so napisi na železnicah v obeh pi
savah, potem b i bilo v redu, če bi 
se to dosledno izvedlo. Ni torej 
prav, da imajo naše postaje na 
stranskih  stenah pogosto,samo na
pise v cirilici in prav tako ne bi 
bilo prav, če bi jih im ele v Srbiji 
samo v latinici.

Poglavje zase so pa naši vagoni. 
Če je prostor in  d en ar za napise 
v,nem ščini in italijanščini, bi mo
ral biti prav gotovo tudi za sloven
ske. To so osnovne pravice potujo
čega občinstva, če se že zopet ne 
bi ozirali na pravice, ki gredo slo
venščini kot državnem u jeziku po 
ustavi.

P ri tej prilik i je v interesu na
šega ugleda om eniti še nekaj, dasi 
je z železnico v zvezi samo, ker 

v se na njej. dogaja. Na naših obm ej
nih postajah je navada, da te po
licijski in carinski organi ogovore 
v  hrvaščini, oz. srbščini' far četudi

so Slovenci. To je povsem razum
ljivo na izvenslovenskih postajah, 
ni pa v skladu z našim ugledom, 
če se to dogaja v Sloveniji. Ne 
oziraje se na vtis, ki ga dobe naši 
bratje onstran meje, če pridejo k 
nam, moramo v našem lastnem 
interesu gledati na to, da tudi v 
našem uradništvu in v vsem na
rodu utrdim o prepričanje, da nis
mo neki iuferiorneži, cunje, s ka
terim i lahko vsak dela, kar hoče. 
Sramoval bi se, če bi kdo postavil 
Slovence v vrsto »beskičmenja- 
kov< kot naši b ra tje  dobro ozna
čujejo ljudi brez ponosa. To, kar 
se je meni zgodilo, namreč, da 
sem bil od obmejnega organa-Slo- 
venca ovaden, k e r sem se začudil, 
zakaj kot Slovenec na slovenski 
postaji ne nagovori potnikov slo
vensko, se ne bi smelo več zgo
diti.

Zakaj pišem to? Iz šovjnizma? 
Še daleč rib! Iz čistega patriotiz
ma ih' realizma. P repričan sem 
nam reč,'da bi m arsikatero trenje 
izostalo, da hinogdkaterega neza
dovoljstva he bi' bilo, če bi o vseh 
teh številnih problemih,- k i so ne
kateri sam i po sebi morda povsem 
neznatni, oni, katerih  dolžnost je  
rešitev teh vprašanj, že davno raz
mišljali in  bi jih hoteli spraviti.s. 
sveta. Kakor ne obstoja stavba, ki 
bi bila iz samih velikih kosov, ta
ko tud i ni države, ki bi imela re 
šiti samo velike probleme. So tudi 
majhni med njimi, ki pa po svojih 
posledicah utegnejo postati usod
ne važnosti za razvoj države. Ne 
bi mogel reči, da so vprašanja, ki 
sem  se jih dotaknil, majhne važ
nosti. Dokaz za to bi bilo  že samo 
črnilo, ki je bilo  porabljeno tekom 
let radi njih. Ko bodo ta vprašanja 
rešena, bo velikemu delu trenut
nih naših potreb zadoščeno.

  J. L.

Pouk na trg. nadaljevalni 
šoli v Ljubljani

Združenje trgovcev v Ljubljani 
naznanja, da  bodo popravni izpiti 
na  Trgovski nad. šoli v ponede
ljek, dne 31. avgusta ob 14. uri.

Vpisovanje v I. razred bo V če
trtek  dne 3. septembra v p isarni 
Združenja trgovcev (Trgovski 
dom) od 9. do 11. ure dopoldne 
in od 14. dO 17. ure popoldne. No
vinci morajo biti stari 14 let in  
morajo p ri vpisu predložiti zadnje 
šolsko izpričevalo, zdravniški iz
vid in učno pogodim. Istočasno mo
rajo plačati din 500’— šolnine ih 
din lOO*— vpisnine.

Za sprejem je treba imeti naj
manj dokončano višjo narodno šo
lo ali pa 3 dovršene srednje ali 
meščanske šole. Učenci z manjšo 
predizobrazbo bodo spreje ti le v 
prim eru  zadostnega prostega,, N<b 
vinci, k i so dovršili nižjo s re d n ji 
ali meščansko šolo bodo sprejeta 
v II. razred s pogojem, da naknad
no polože dopolnilni izpit iz knji
govodstva in korespondence I. rast- 
reda. Tem pogojem morajo zado
stiti tudi vsi novinci mestu L jub
ljani priključenih občin.

Vpisovanje za II. fa» m .  razred 
bo v petek, dne 4. septembra isto- 
tam in ob istem času. Vsak uče
nec predloži lansko šolsko izpri
čevalo in plača obenem din 500’-?? 
'šolnine. Brez predložitve izpriče
vala ne- more biti nikdo vpisan.

Naknadni završal'.izpiti bodo y 
soboto, dne 19. septembra ob 141 

Začetek pouka bo v četrtek, dne 
1®. septembra ob 14. uri. Natanč
nejša pojasnila bodo razvidna na 
oglasni deski pred šolskim vho* 
dom (Trgovski dom).

V šibeniški luki je  b ilo  prejšnji 
m esec n a  sk lad išču  š ip a d a ' nato
v orjeno  n a  la d je  sk u p n o  8000 ku
b ičn ih  m e tro v  lesa . Les je  bil ru*- 
m e n je n  za  I ta l ijo , sev ern o  Afrikb 
ln  za. A m eriko . „

Proizvodnja premoga v Italiji je 
pretekli mesec narasla na 80.000 
ton in se bo v prihodnjih mesecih__
povečala na

mesecih
O.OiQQ ton.

Premog pridobivajo na Sardiniji in
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Pregled izvoznega sadja
Ban dr. Natlačen je odredil, da 

se postavljeni komisarji za p re
gled in  razredbo izvoznega sadja 
razrešijo dolžnosti, njih posle pa 
da prevzamejo okrajni km etijski 
referenti, oziroma njih pomočniki. 
Njim v pomoč se dodeljujejo: 

za nakladalne postaje: Poljčane, 
Pragersko, Slov. Bistrica in  Račje- 
Fram  upravitelj Viktor Kogl v 
Vuhredu,

za nakladalne postaje Slatina 
Radenci in  Gornja Radgona uprav
nik banovinske trsnice v Kapeli 
Franc Novak in

za nakladalne postaje Limbuš, 
Fala in Sv. Lovrenc na Pohorju 
Ivo Skašek, upravnik banovinske 
trsnice v Pekrah.

v barva, plasira in

7p v 21 u r a h kemi,no •n8“L G  f  U IU II  ob| eke< klobuke
Itd. Skrobl Id svetloliks srajce, ovrat
nike in manšete. Pere. snšl, mongu in 

lika domače perilo

tovarna JO S. REICH
Poljanski nasip 4-8. Selenbnrgova ni. 8. 

Telefon št. 22 72.

3. Nakupovalec, ki ima svoja 
skladišča ali v najem u sadna skla
dišča na področju Dravske bano
vine, mora o  vsakem dovozu sadja 
v ta skladišča z avtomobilom ali

železnico takoj obvestiti komisarja 
za razredbo sadja za dotični kraj 
ter mu predložti uradno potrdilo 
o krajevnem  izvozu sadja v smislu 
točke 2.

Liubliana potrebuie 
novo boln

Akcija za razširjenje lju b ljan sk e ' ko prim anjkuje m odernih opera 
bolnišnice je  poslala posebno spo- cijskih dvoran, am bulantnih sob,
menico na m inistrski svet o nujni 
potrebi, da se zgradi v Ljubljani 
nova bolnišnica. V spomenici, ki 
sta  jo podpisala tudi Zdravniška

laboratorijev, kopalnic, stranišč in 
prav tako tudi instrum entarija.

Spomenica zato zahteva, da se v 
Ljubljani zgradi nova bolnišnica in

berku. P osebno  ve lika  je  b ila  u d e- m a n j dve m ilijardi pezet, p r i  če- 
ležba volilcev v Dvoru, k je r  je  v o - ! m er so v š te te  tu d i vse velike izgu-

zbornica te r Slovensko zdravniško | da se že v letošnji proračun mini 
društvo in ki jo toplo podpira tudi strstva za socialno politiko ;n na- 
vsa slovenska javnost, se p rav i rodno zdravje vnese potrebna po- 
med drugim :

»Razmere v ljubljanski javni 
bolnici so se v zadnjih letih tako

Sadje iz okuženih krajev
Uradno so proglašeni kot po uši 

San Jose okuženi naslednji kraji: 
V subotiškem okraju: občine Su
botica, Sukljat in Palič, v senjčan- 
skem: Stara Kanjiža, Horgoš, Mar- 
tonos in Senta, v kulskem : Kuka 
Trevka, S tari Vrbas in  Novi Vrbas, 
v novokneževskem: Nov Kneževac 
in  Samat, v starobečejskem : Srbo- 
bran , v zagrebškem: Zagreb in 
Stenjevec, v slavonskobrodskem: 
Slavonski Brod in v derventskem: 
Bosanski Brod. Vsak nakup sadja 
in izvoz iz teh krajev je prepove
dan. Da se prepreči prenos bolez
ni v našo banovino, je odredil ban 
Dravske banovine:

1. V drugih banovinah s sadjem 
natovorjeni vagoni ali avtomobili, 
ki so nam enjeni za izvoz, se ne 
smejo na ozemlju Dravske banovi
ne prekladati ali dokladati s sad
jem. Če natovorjen voz ni sposo
ben za nadaljnji prevoz, se sme 
sadje preložiti le v navzočnosti 
kom isarja za razredbo sadja.

2. Če se dovaža sadje do nakla
dalne postaje z avtombilom, mora 
nakupovalec za vsak tak dovoz 
imeti uradno potrdilo o  krajev
nem izvoru sadja. To potrdilo 
mora im eti od občine, kjer je 
sadje zraslo. Takšna potrdila se 
zahtevajo tudi za sadje, ki je bilo 
nakupljeno v Dravski banovini, 
če se dovaža do nakladalne postaje 
z avtomobilom.

poslabšale, da predstavljajo res
no socialno nevarnost slavenske- 
mu človeku.

Ljubljanska bolnišnica, zgraje
na leta 1895. kot deželna bolnišni
ca za bivšo Kranjsko, je po sve
tovni vojni z ustanovitvijo nove 
države postala osrednja bolnišnica 
za vse slovensko ozemlje. Teinu 
prim erno se je letn i dotok bolni
kov po vojni naglo dvignil. Tako 
je danes na posameznih oddelkih 
letna frekvenca za 50 do 100, na 
infekcijskem oddelku celo za 200 
prekoračila frekvenco, za katero 
so bili oddelki zgrajeni. Spričo 
takega porasta letne frekvence je 
v ljubljanski bolnišnici nemogoče 
upoštevati najosnovejše higienske 
predpise. Tako sta danes v ljub
ljanski javni bolnišnici kršena 
člen 19. uredbe o sanitetnotehnič- 
nih predpisih, k i določa, da mora 
odpasti na vsakega bolnika 30 ku
bičnih metrov zraka, in nadalje 
člen 20. iste uredbe, ki predpisuje, 
da ne sm e v eni sobi ležati več 
kakor 12 bolnikov. V ljubljanski 
javni bolnišnici pa je v eni sobi 
do 60 postelj. Pravilnik o bolnišni
cah predpisuje, da mora biti stal
no na  razpolago nekaj postelj za 
najnujnejše prim ere. Kako se je 
mogoče ravnati v ljubljanski bol
nišnici po tem predpisu, ko le
žita po dva bolnika na eni poste
lji? Zaradi prenatrpanosti zavoda 
je prav tako nemogoče strogo lo
čiti septične in aseptične bolnike 
kirurgičnega oddelka. Posebno te
žaven je  položaj na otološkem 
in infekcijskem oddelku. Oddelek 
za tuberkulozo pa nima niti last
ne strehe.

Poleg tega, da bolniške sobe niti 
oddaleč ne zadoščajo več vsakda
njim  potrebam, so prav tako tudi 
vsi ostali prostori tako prem ajhni 
in poleg tega modernim medicin
skim zahtevam neustrezajoči. Ta-

s ta v k a  za p rv a  g ra d b e n a  dela .
A k c ijsk i o d b o r je  o b isk a l tu d i _  „ __

b a n a  d r .  N atlačena te r  g a  p ro s il, P e č a n i,  da^ šp a n sk i dogodki ne 
. . ■ , • • n  Ko« ogrožajo  vec miru! v E vropi. T akod a  p o d p re  n jegovo  akcijo . G. b a n  , iz iav ll bank1r pHpn

lilo  84% vseh volilcev. L is ta  JR Z  
je  d o b ila  146 glasov in  15 o d b o rn i
kov, l is ta  zd ružene  opozicije p a  
143 glasov in  3 odborn ike. V Žu
žemberku je  volilo 66% volilcev te r  
je  dob ila  l is ta  JR Z  329 glasov, l i 
s ta  opozicije p a  109 glasov. T u d i v 
Z ag rad cu  je  z m ag a la  lis ta  JR Z .

Za senatorja  s ta  im e n o v an a  m i
n is te r  d r . S p ah o  in  o d v e tn ik  D je- 
r ič  v Tuzli.

V B eogradu  so začeli z id a ti p o 
slop je  d rža v n e  tis k a rn e , k i bo  ve
lja lo  50 m ilijonov  d in . U pajm o, d a  
se bo n aše l tu d i d e n a r  za  s to k ra t 
bolj p o tre b n o  lju b ljan sk o  bo ln iš
nico.

N a vzhodnem  če šk e m  so te  dni 
veliki m a n ev ri češkoslovaške v o j
ske, p r i k a te r ih  sodelu je  n a d  100 
tisoč mož. M anev ri dokazu je jo  vi
soko bo jno  sposobnost češkoslova
ške vojske, ki je  z las ti v te h n ič n e m  
pogledu  s ija jn o  o p rem ljen a . 

A m eriški b a n č n i k rogi so p re -

, j e  iz jav il b a n k ir  L am on , eden  
je  to  tu d i o b lju b il t e r  d o stav il, d a  j g lav n ih  zaupn ikov  M organa , 
je  tr e b a  s m a tra t i  p r iz id k e , k i jih  
b o  zg ra d ila  b an o v in a  v b o ln išn ic i 
le  k o t p ro v izo rij.

Nem iri v Palestin i n e ponehuje-
jo, k e r se A rabci vedno  bolj s t r a s t 
n o  bore p ro ti Židom  in  v zad n jem  
času  tu d i p ro ti  A ngležem . K ako  i 
resen  je  položaj, se  v id i n a jb o lj iz 
te g a , d a  je  p ad lo  sam o  en  d a n  40 
A rabcev.

Vojaška služba je  b ila  v N em čiji 
p o d a ljša n a  n a  dve le ti. P o d a ljš a 
n je  u te m e lju je jo  N em ci s p o d a ljša 
n je m  obvezne vo jaške službe n a  
R uskem . R usi zopet z oboroževa
n je m  N em čije, itd . do  polom a.

Knez Starhem bcrg bo m o ra l od 
s to p iti k o t v o d ja  av s trijsk e  H eim - 
w ehr. V odstvo o rg an izac ije  bo 
p revzela  tro jic a  S teid le , S tu rm er 
in  Fey.

Moskovski proces se je v soboto 
končal te r  so bili vsi obso jenci n a  
p red log  d ržav n eg a  tož ilca  obsojeni 
n a sm rt z ustreljenjem . D ržavn i 

. . v, . . v .. , tožilec je  začel svoj govor z bese-
n ju jo rsk i so  teča ji o k re p il i .  M i-1 d am i: »Stekle pse je treba postre

Boljše razpoloženje na 
borzah

V preteklem  tednu je na veli
kih m ednarodnih borzah prevla
dovalo večinoma dobro razpolože
nje. Londonska borza je imela 
čvrsto tendenco, ki je nastala tudi 
zaradi ugodnejšega presojanja zu
nanje situacije. Tudi Pariz in Bru
selj sta bila čvrsta, dočim je v 
Berlinu bila situacija izpremenlji- 
va, a se je na koncu le zboljšala.
Tudi na drugih ta ra ah , razen n ,  S U« 7 e “z S ' ' s i o ^ o r

Volna, svila, bombaž, nogavice, pletenine itd. itd. 
stalno v bogati izbiri in po najnižjih cenah v trgovini
Kavi  P r e l o g ,  Ljubl jana
0  Židovska ulica 4 % Stari trg 12

lanska borza pa je bila zaradi po
letnih počitnic zaprta. Mednarodni 
borzni indeks se je okrepil od 56'9 
na 57'9 odstotka. Gibanje tečajev 
kaže naslednja tabela:

be, n a s ta le  zbog požarov cerkva, 
ja v n ih  in  za seb n ih  poslopij te r  
d rag o c en ih  u m e tn in .

M ehiška vlada je  sklenila, d a  bo 
ak tiv n o  p o d p ira la  m ad rid sk o  v la 
do in  ji  je  za to  p o sla la  več je  po 
š iljke  orožja .

R adijska postaja v Sevilji, k i je  
v ro k a h  uporn ikov , ja v lja , d a  je  
argentinska vlada že priznala  
uporniško vlado v Burgosu. I s ta  
p o s ta ja  ja v lja , d a  je  b raz iljsk a  
v la d a  odpok lica la  svo jega  p o sla 
n ik a  v M adridu .

V vseh nem ških pristaniščih  se 
o paža  n e n a v a d n a  ž iv ah n o st. Na 
b o jn e  la d je  n a k la d a jo  m u n ic ijo  in  
la d je  so pod po lno  p a ro , d a  m o
re jo  v sak  h ip  o d p lu ti v šp an sk e  
vode.

Uporniška le ta la  so nenadom a  
izvedla bombni napad n a  Madrid
te r  z lasti b o m b a rd ira la  le ta lišče . V 
m e s tu  je  n a s ta la  p a n ik a . V lad n a  
le ta la  se n iso  d v ig n ila  v obram bo  
m esta .

Incident zaradi obstreljevanja  
nem škega parnika »Kamerun« bo
m im o  p o ra v n a n , v m nogem  po z a 
slug i an g lešk eg a  p o sred o v an ja .

Ker* so španske vladne ladje na  
odprtem  m orju ustavile angleško  
ladjo,- ki je  vozila b en c in  in  jo  h o 
te le  p r is ili ti, d a  iz k rc a  b en c in  v 
M alagi, je  b ilo  ta k o j o d p o slan ih  iz 
G ib ra lta r ja  več an g lešk ih  b o jn ih  
lad ij p a  pom oč ang lešk i la d ji. B o j
n im  la d ja m  p a  n i b ilo  tre b a  in te r 
v e n ira ti, k e r  so šp an sk e  la d je  že 
p re je  izpustile  ang leško  lad jo . S 
te m  je  bil tu d i ves in c id e n t p o rav 
n a n . A nglešk ih  lad ij p a  šp an sk e  
bo jne  la d je  n e  bodo več u s ta v lja le .

Velika m oda je  p o s ta lo  n a  A n
gleškem  b a lin a n je . T u d i e n a  posle
d ic b iv a n ja  an g lešk eg a  k ra l ja  v 
D alm aciji.

»Quen M ary«, n a jv e č ja  la d ja  n a  
sve tu , je  n a  svo ji t r e t j i  vožnji čez 
A tla n tsk i ocean  p r ib o rila  m o d ri 
tr a k . A tla n tsk i ocean  je  p revozila  
v 4 d n eh , 4 u ra h  in  12 m in u ta h .

Radio Ljubljana

Koncem 1927 11.7. 18. 7. 15. 8.
=  100%

London 78-9 78'9 79‘9
Pariz 32-3 30-9 33'8
Berlin 42'4 40'7 40'8
Praga 82'5 80'8 83'6
Milan 104T 104-2 —
Dunaj 45‘8 45-6 46’9
Bruselj 31'4 31’9 331
Amsterdam 42'4 427 42'7
Stockholm 24-5 24'6 24‘4
Curih 
New York

40'5 
103'7

40'4
105'3

40'5
1037

liti!«  Z a n jim  so govorili vsi ob
toženci, ki so se popolnom a s t r i 
n jali z izvajanji državnega tožilca  
te r  prosili sodišče, da jih  vse ob
sodi n a  sm rt in sm rtno kazen tudi 
izvrši, ker d a  so izdali sov je tske 
ideale . S p loh  so govorili vsi ob
toženci ta k o , d a  b i m ogel n ep o 
učen  poslušalec m isliti, d a  je  go
voril drž. tožilec. T a  p re ti ra n a  sa -  
m oobtožba ob tožencev je  n a  vsak  
n a č in  vp liva la  v sve tovn i ja v n o s ti 
slabo  in  tu  se je  re ž ija  p ro cesa  p o 
n esreč ila .

Pred svojim  zaključnim  govorom T u jsk i p ro m e t n a  J a d ra n u  v zvezi 
je poskrbel državni tožilec še za  j  s S lovenijo  (d r. M arn ) —  20.30 P e -  
novo senzacijo. Iz jav il Je, d a  je  iz: sm i za  p les in  zabavo: P evsk i jazz 
izpovedb obtožencev razv idno , d a l k v a r te t  iz T rbovelj — 21.10: K on-

Sreda, dne 26. avgusta. 12.00: 
K lav irsk i k o n c e rt la h k e  glasbe 
(plošče) — 12.45: P oroč ila , v rem e n 
sk a  napoved  — 13.00: č a s , obve
s t i la  — 13.15: P lošče — 19.00: Čas, 
v rem e n sk a  napoved , po roč ila  — 
19.30: N ac. u ra : B osanska  m u sli
m a n k a  (H am za H um o, kn již .)  — 
19.50: M lad in sk a  u ra : J a d ra ln o  le 
ta ls tv o ; (p ro f. A ndree) — 20.10

in  U gljanov. T u d i t i  p r id e jo  p red —  22.20: K o n ce rt ra d ijsk e g a  o rk e
s tra .

Doma in po svetu
Za jugoslovanskega poslanika v 

Tirani je  im en o v an  g en e ra ln i kon-1 
zu l v New Y orku R a d o je  Jankovič.

M ed jugoslovanskim i socialisti 
sta  dve struji, k a k o r  je  iz jav il Ve- 
česlav  V ilder. E no  s tru jo  vodi dok
to r  Topalovič, d ru g o  p a  V itom ir 
Korač.

Pri nedeljskih  občinskih volitvah  
v Dom žalah se je  od  v p isa n ih  740 
volilcev udeležilo  vo litev  525. Za 
lis to  JR Z  je  g lasovalo  339 volilcev, 
z a  lis to  zd ružene opozicije p a  186 
volilcev. N ad a lje  so bile v n edeljo  
občinske vo litve v Dvoru n a  _ D o
lenjskem , v Zagradcu in v žužem -

sodišče. To so sam i v o d ite lji ruske 
k o m u n is tičn e  s tr a n k e  in  v id i se, d a  č e tr te k ,  d n e  27. avgusta. 12.00: 
je  h o te l S ta lin  z m oskovskim  p ro - C itra šk i k o n ce rt (plošče) — 12.45: 
cesom  obračunati z vso staro b o lj - . P oroč ila , v rem e n sk a  n apoved  — 
ševiško g ardo , ki se noče sp r ija z n i-  13.00: č a s , o b v e s ti la —  13.15: K o n 
t i  z n jegov im i id e jam i. U resn ič ila ] c e r t  ra d ijsk e g a  o rk e s tra  — 14.00: 
se je  ta k o  s ta ra  re sn ic a  iz f r a n - j  V rem e, borzn i te č a ji  — 19.00: č a s , 
coske revo luc ije , d a  rev o lu c ija  p o - ' po ročila  —  19.30: N ac. u ra : N acio- 
ž ira  svoje la s tn e  o troke. T ako j po  n a ln a  n o ta  v jugoslovansk i u m e t-  
razsodb i v m oskovskem  procesu  se] n išk i fo to g ra f iji (K arlo  K ocjančič) 
je  T om ski, bivši p red se d n ik  kom u- — 19.50: R eprod . k o n ce rt n a  h a r -  
n is tič n ih  delavsk ih  o rg an izac ij, m onik i (plošče) — 20.10: S loven- 
u sm rtil. T ud i on  je  b il obtožen od šč in a  za  Slovence (d r. K o larič ) —  
d rža v n eg a  tož ilca  ko t eden  z a r o t - 1 20.30: P ren o s iz B eo g rad a: S in fo - 
n ikov  p ro ti S ta lin u . I n ič n i k o n ce rt o rk . k ra ljev e  g a rd e

P rv i š ti r je  te d n i državljanske — 22.00: Čas, v rem e n sk a  napoved , 
v o jn e  v e lja jo  špansko  lju d s tv o  n a j - 1 po roč ila  —  22.20: R a d ijsk i jazz.

V svojem in v imenu tvrdke ANT. KRISPER COLONIALE iav- 
ljam žalostno vest, da je v nedeljo, dne 23. t. m., ob 6. uri zjutraj nenadoma 
preminul naš trgovski zastopnik, gospod

Ferdo Babič
Blagopokojnega smo spremili na zadnjo pot, danes, dne 25. t. m., 

ob 3. uri popoldne izpred mrtvašnice splošne bolnice na pokopališče k 
Sv. Križu. Ohranimo mu blag spomin.

V Lj u b l j a n i ,  dne 25. avgusta 1936.
VERLIČ JOSIP

lastnik tvrdke
ANT. KRISPER COLONIALE

JESENSKI LIPSKI VELESEJEM 1936
od 30. avgusta do 3. septem bra
60°/0 popusta na nemških državnih železnicah; 
po železnicah drugih držav znatne olajšave
Vse informacije daje častni 
zastopnik tipskega velesejma:

Ing. C. TONNIES. Ljubljana
T yrševa (Dunajska) c. 33 
T elefon  27-62

in Zvanilni biro Lajpciškog Sajma, Beograd. Knez Mihajlova 33

V E L E T R G O V I I A

A. Š A R A B O N
V L J U B L |  A  I  I

priporoča špecerijsko blago, več vrst žganja, moko ter 
deželne pridelke, kakor tudi raznovrstno rudninsko vodo

Lastna pražarna za kavo in mlini 
za dišave z električnim obratom

T e l e f o n  6 t.  2 6 6 6  C e n i k i  n a  r a z p o l a g o !

  .) Hrt«, ntemv n™i«t»vnlh dr. Ivan Pie«. nrctoU Aleksander Železnikar. Uska tiskarna »Merkur«, d. d . njen predstavnik O. Mlhalek. vsi v Ljubljani.


